
اقتصادی

حسابرس معتمد بورس:

سود۲۰درصدیسپردهدرشرایطرکودصنعتمحققنمیشود

مدیرعامل بانک مسکن:

چرا برای تأمین مالی بی خانه ها 
هیچ برنامه ای وجود ندارد؟

جدول نرخ سکه و ارز

صفحه ۴
یک شنبه ۱۰ دی ۱۳۹۶ 

۱۲ ربیع الثانی ۱۴۳۹ - شماره ۲۱۸۰۶

قیمت )به تومان(نوع سکه
1/425/000سکه تمام طرح جدید
1/405/000سکه تمام طرح قدیم

703/000نیم سکه
416/000ربع سکه

275/000گرمی
133/000هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
4/209دلار
5/120یورو
5/705پوند

1/135لیر ترکیه
1/163درهم امارات

یک اســتاد تمام اقتصاد دانشگاه تهران در 
انتقاد مجــدد خود در خصوص  نامه ای ضمن 
لایحه بودجه ســال آینده اعلام کرد: مقامات 
بردن قیمت های خدمات  بالا  دولتی در توجیه 
و کالاهای دولتی می گویند دولت مخالف  گرانی 
اســت، و اضافه می کنند که ما فقط قیمت ها را 
افزایش می دهیم تا به آن قیمتی نزدیک شویم 

که جهانی است! 
به گزارش خبرگزاری تســنیم، حسن سبحانی، 
در چهارمیــن نامه خود از سلســله یادداشــت های 
»نامه ای برای ایران« نوشت: دارندگان ارز از برندگان 
و متقاضیان ارز از بازندگان این پروســه همواره مورد 
بحث و جســت وجو بوده است. در اقتصاد ایران دولت 
و صادرکنندگان از دارندگان ارز محســوب می شوند 
و تولیدکننــدگان از متقاضیان عمده آن می باشــند. 
بنابراین بدون تردید همواره دولت ها و تجار و بازرگانان 

از یکسان سازی نرخ ارز منتفع شده اند و می شوند. 
به گفتــه وی، ملاحظه می شــود کــه پیگیری 
یکسان ســازی نرخ ارز که به معنای افزایش ارزش ارز 
خارجی در قبال ریال ایران بوده و هست، همواره به نفع 
دولت و تجار و به ضرر تولیدکنندگان عمل کرده است. 
نظیر این واقعیت ها، اقتصاد ایران را تا حدود زیادی به  
اقتصادی دلاری مبدل کرده است و همگان تلویحی 
و یا تصریحی پذیرفته اند که با نوســان اندکی در نرخ 
ارز  و در رأس آنهــا دلار آمریکا قیمت همه کالاها و 
خدمات متناسب با آن نوسان، مشمول تغییر می شود.
نماینده ادوار مجلس ادامه داد: دولت ها و مجالس 
ثروت مردم را با قیمت های خودســاخته به صاحبان 
ثروت می فروشــند و آنها را رهین منت ارزان فروشی 

انتقادحسنسبحانیازتوجیهمقاماتدولتیدرافزایشقیمتها
خویش هم قرار می دهند. اخیراً 
در همین ارتباط مقامات دولتی 
در توجیه بالا بردن قیمت های 
خدمات و کالاهای دولتی - که 
در عرف به گرانی موسوم است 
- می گویند دولت مخالف  گرانی 
اســت، و اضافه می کنند که ما 
فقط قیمت ها را افزایش می دهیم 
تا به آن قیمتی نزدیک شویم که 

جهانی است! 
سبحانی در ادامه به آشفتگی قانون بودجه پرداخت 
و افزود: آشفتگی در انبوه مقررات و قوانینی که هر کدام 
به فلسفه ای مجزا از دیگری و با ساختار و مضامین نه 
چندان مرتبط با بقیه، در زمان های مختلف تدوین و 
تصویب شده اند آنچنان آشفتگی بر جان بودجه عمومی 
دولت و بودجه کل کشــور انداخته، که تحقیقاً درک 

روابط بین اجزا بودجه غیرممکن شده است. 
وی اضافه کرد: از یک طرف، انبوه قوانین و مقررات 
مالی نامرتبط و ســریالی، هزینه های دولت را افزایش 
می دهند، از سوی دیگر اقتصاد دلاری شده، با ساز و 
کاری که درخصوص تعیین نرخ ارز از سوی برندگان 
منافع یکسان ســازی آن به جامعه القاء شــده است، 
شیوه هایی را برای تأمین منابع، نهادینه کرده است. به 
این امید که تا آنجا که ممکن است برخی از هزینه های 

رو به تزاید در بودجه را پوشش دهد. 
این اقتصاددان ادامه داد: اما چون سرعت افزایش 
هزینه ها به مراتب بیشــتر از ســرعت افزایش تأمین 
منابع است مشکلات بودجه دولت درگذر زمان بیشتر 
و بیشــتر شده، تا آنجا که در حال حاضر تقریباً به 

بن بست رسیده است.
سبحانی متذکر شــد: هر قدر 
به زمــان حال نزدیک تر شــده ایم 
بخاطر تراکم کســری و مشکلات 
دیگر، شــیوه های تأمین کســری 
تراز عملیاتــی و اعتبارات عمرانی 
مخرب تر، پرهزینه تر و غیرعملی تر 

شده اند.
وی با اشــاره به رانت بانک ها از 
بودجه کشــور نوشــت: تزریق 32 
هزار و 400 میلیارد تومــان پول به منابع بانک های 
خصوصی برای اعطای تسهیلات به متقاضیان طرح های 
تولیدی و اشــتغال زا به این معنی اســت که دولت به 
بانک ها ســرمایه می دهد تا با نرخ های سود بانکی که 
به اذعان مقامات مسئول، بعضاً ازمقررات بانک مرکزی 
تبعیت نمی کنند به گروه های متقاضی سرمایه گذاری 
تســهیلات بدهند و سود خود را هم تضمین شده از 
محل دریافتی از سرمایه گذاران و همان وجوه مربوط 
به افزایش قیمت حامل های انرژی )وجوه داده شده( 
دریافت دارند. آیا شــما رانتی از این بهتر و عمده تر و 
ســهل تر ســراغ دارید؟ گویی بین بانک های عامل و 
لایحه بودجه کل کشور توافقی به زیان مردم، همانند 

سال های گذشته شکل می گیرد. 
گفتنی است، این استاد برجسته اقتصاد پیش تر نیز 
با  اشــاره به لایحه بودجه، به رقم اندک 20 میلیاردی 
برای حجم زیاد 293 طرح عمرانی! اشاره کرده بود که 
به نوعی برای فریب مردم و نمایندگان به کار رفته است. 
بودجه سال آینده می تواند همین اشتغال موجود 

را هم زیر سؤال ببرد! 

 حیــدر مســتخدمین حســینی در گفت وگو با 
خبرگزاری فارس با اشــاره به افزایش درآمد مالیاتی 
در لایحه بودجه 97 بیان کرد: در شــرایطی که رکود 
اقتصادی حاکم اســت، افزایش مالیاتی فشار بر مردم 
و اصناف اســت و اگر برای افزایش درآمد مالیاتی به 
افزایش پایه مالیاتی توجه نشود، این بخش در بودجه 

قابلیت دفاع ندارد. 
وی با تأکید بر اینکه دولت در چند سال گذشته 
نتوانسته شغل های جدید ایجاد کند، گفت: بنابراین 
بســیاری از افراد بیکار جامعه به سوی مسافرکشی و 
حمل ونقــل روی آورده اند که افزایش نرخ حامل های 
انرژی ممکن اســت به خــروج تعدادی از این چرخه 

تبدیل شود. 
معاون وزیر اقتصاد دولت هشتم ادامه داد: بنابراین 
بودجه 97 نــه تنها زمینه  اشــتغال جدید را فراهم 
نمی کند، بلکه می تواند اشتغال  فعلی را را زیر سؤال ببرد. 
به گفته مســتخدمین حسینی، اگر لایحه بودجه 
97 را براساس دیدگاه مذکور تحلیل کنیم، می بینیم 
که این بودجه به زیان اقشــار کم درآمد و دهک های 

پایین جامعه تنظیم شده است. 
وی با اشاره به اینکه هر بودجه ای براساس برنامه های 
توسعه و اعتبار عمرانی و جاری تنظیم می شود، اضافه 
کــرد: دولت در لایحه بودجه 97 هزینه های جاری را 
افزایش داده که البته هزینه های جاری دولت طی پنج 

سال گذشته در بودجه سه برابر شده است. 
این کارشــناس بازار پول و سرمایه افزود: به نظر 
می رســد دولت هیچ اراده و تصمیمی برای به تعادل 
رساندن هزینه های جاری با نرخ تورم در این پنج سال 

نداشته است.

معاون وزیر جهاد کشاورزی اعلام کرد: یک 
باغدار نمونه کشــوری در سال ۹۵ توانست با 
برداشت ۱۶۸ تن سیب در هکتار،  ۱۰ برابر متوسط 

کشوری سیب تولید کند.
به گزارش تسنیم، اسکندر زند، دیروز در نشست 
خبری به مناســبت معرفی سی و دومین نمونه های 
بخش کشــاورزی اظهار کرد: 75 درصد از نمونه های 
انتخاب شده بخش کشاورزی دارای مدرک تحصیلی 
دیپلم و بالاتر بوده است که این امر نشان دهنده تاثیر 
دانش و اطلاعات فنی کشــاورزان در بهبود عملکرد 

آنها است.
وی اعلام کرد: یکی از نمونه های شــاخص بخش 
باغبانی برداشــت 168 تن در هکتار از یک باغ سیب 
است که متوسط عملکرد کشوری در این بخش 16 تا 
17 تن در هکتار است ولی این باغدار 10 برابر متوسط 

تولید داخلی برداشت کرده است.
رئیس  سازمان تحقیقات آموزش و ترویج کشاورزی 
با  اشــاره به عملکردهای شاخص کشاورزان نمونه در 
ســال 1395 که در هفته جاری از آنها تقدیر به عمل 
می آید گفت: میانگین عملکرد کشاورز گندمکار آبی 
کشــور حدود 13 تن در هکتار بوده اســت در حالی 
که متوســط عملکرد تولید گندم آبی در کشــورمان 
3/5 تن است. این کشاورز از ارقام داخلی برای تولید 

باغدارایرانی۱۰برابرمتوسطکشوریسیبتولیدکرد

خود استفاده کرده و تولیدی 3 برابر متوسط عملکرد 
کشوری داشته است.

زند با بیان اینکه جوکار نمونه کشــور نیز از ارقام 
داخلی »بهمن« و »سرارود« استفاده کرده است بیان 
کرد: عملکرد جوکار نمونه کشور نیز 8/8 تن در هکتار 

بوده اســت و یک جوکار در بخش دیم نیز عملکرد 5 
تن در هکتار را داشته است.

وی افــزود: تولید انار کشــاورز نمونه نیز 95 تن 
در هکتار بوده که 7 برابر عملکرد متوسط داخلی در 

کشور است.

معاون وزیر جهاد کشاورزی در پاسخ به این پرسش 
مبنی بر اینکه چرا درسال های گذشته همواره از لزوم 
انتقال دانش و تجربیات کشاورزان نمونه صحبت شده 
اما به درســتی به بدنه بخش کشاورزی انتقال نیافته 
اســت و تفاوت معناداری میــان عملکرد نمونه های 
بخش کشاورزی با دیگر کشاورزان وجود دارد، گفت: 
برای انتقال دست آورد ها و تجربیات کشاورزان نمونه 
به بدنه بخش کشاورزی، کانون های یادگیری توسط 
کشاورزان نمونه ایجاد شده است که نقش موثری در 
انتقال تجربیات نمونه ها به بخش کشاورزی دارند اما 
تعداد آنها کم است و همه نمونه ها تمایل به همکاری 

در این ارتباط ندارند.
زند افزود: در این راستا تا به امروز 260 کانون اصلی 
یادگیری، توسط نمونه های بخش کشاورزی و هزار و 
700 سایت الگویی ایجاد شده است که امیداریم این 

تعداد در سال جاری افزایش داشته باشد.
وی درباره جوایز انتخاب نمونه های بخش کشاورزی 
نیز گفت: جوایز کشــاورزان در قالب ارائه تسهیلاتی 
توسط بانک کشاورزی پرداخت می شود که از جزئیات 

آن اطلاعی نداریم.
گفتنی است این مراسم روز دوشنبه هفته جاری 
با حضور مقامات کشوری در محل مرکز همایش های 

صدا و سیما برگزار می شود.

درخصوص  مرکــزی  رئیس بانک  معــاون 
ارز مجازی بیت کوین هشــدار داد: درصورت 
کلاهبــرداری از آنها یا زیان از محل افت قیمت 
این ارز دیجیتالی هیچ نهادی مسئولیت آن را 

برعهده نمی گیرد. 
به گزارش خبرگزاری تســنیم به نقل از ایبنا، ولی 
ا... سیف )رئیس کل بانک مرکزی( درباره خرید فروش 
ارزهای رمزی و به خصوص بیت کوین در کشور، اظهار 
داشت: بانک مرکزی نسبت به خرید و فروش این ارزها 
هشدارهای لازم را به مردم می دهد و در کنار آن نیز در 
تلاش است تا امنیت های نسبی در این رابطه ایجاد شود. 
در سراســر جهان دیدگاه های مختلفی نسبت به 
خرید و فروش ارزهای رمزی وجود دارد به گونه ای که 
برخی کشورها مانند ایالات متحده و انگلیس نسبت به 
خرید و فروش این ارز روی خوش نشان داده و برخی 
دیگر از کشورها نظیر روسیه موضع منفی خود را رسما 

اعلام کرده اند. اما برخی کشــورها مثل ایران تاکنون 
موضع مشخصی برای معامله این ارزها نشان نداده اند.
اما در همین حال، بحث خرید و فروش بیت کوین 
که یکی از انواع ارزهای رمزی است، در کشور بیش از 
پیش جدی شده و حتی برخی صرافی ها نیز اقدام به 
خرید و فروش بیت کوین می کنند و مردم هم با توجه 
به ســودآوری و بالارفتن قیمت این ارز طی روزهای 

اخیر، اشتیاق زیادی برای خرید این ارز دارند.
در عیــن اینکه مردم به معاملــه این نوع ارز روی 
خوش نشــان داده اند اما مســئولین هیچگونه چراغ 
ســبزی برای معامله بیت کوین نشــان نداده و حتی 
شاپور محمدی، رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار در 
تازه تریــن اظهار نظر خود خرید و فروش بیت کوین از 

سوی کارگزاری ها را تخلف عنوان کرد.
وی افزود: ســازمان بورس و اوراق بهادار در حال 
بررسی وضعیت بیت کوین برای ورود به اقتصاد کشور 

بوده و هنوز در این مورد به نتیجه نرســیده اســت؛ 
بنابرایــن اگــر کارگزاری ها اقدام بــه خرید و فروش 

محصولات کنند، تخلف کرده اند.
همچنین ناصر حکیمی، معاون فناوری های نوین 
بانک مرکزی با اشاره به معضل مؤسسات مالی و اعتباری 
غیرمجاز گفت که درباره ســپرده گذاری در مؤسسات 
غیرمجاز نیز بانک مرکزی بارها به مردم هشــدار داد 
ولی با وجود این عده ای برای کسب سود بیشتر جذب 

این مؤسسات شدند و درنهایت دچار مشکل شدند. 
وی افــزود: درباره خرید و فروش ارزهای رمز پایه 
نیز از هم اکنون به مردم هشدار می دهیم که درصورت 
کلاهبرداری از آنها یا زیان از محل افت قیمت این ارز 
دیجیتالی هیچ نهادی مسئولیت آن را برعهده نمی گیرد 

چرا که هنوز در قوانین و مقررات دیده نشده است.
وی دربــاره اینکه اکنون برخی از صرافی ها به این 
حوزه ورود کرده اند، گفت: بیت کوین و ســایر ارزهای 

دیجیتال هنوز ارز رسمی پذیرفته شده از سوی بانک 
مرکزی نیست و باید بخش نظارتی با این موارد برخورد 
کند. البته هماهنگی هایی نیز در این زمینه با ســایر 
دســتگاه ها در جریان است. حساسیت درباره ارزهای 
دیجیتال در قوه قضائیه، شورای عالی فضای مجازی و 
دیگر دستگاه ها بالاســت اما بحث بیت کوین و سایر 
ارزهای دیجیتال اول از همه بحث پولی اســت و باید 

در بانک مرکزی ابتدا تعیین تکلیف شود.
گفتنی است، سخنان معاون بانک مرکزی درباره 
هشــدار به مردم درخصوص موسسات غیر مجاز؛ در 
شرایطی است که موسسه کاسپین با مجوز بانک مرکزی 
کار خود را شروع کرد اما با بحران مواجه و سهامدارانش 
سرگردان شدند. ضمن اینکه درخصوص ارز مجازی بیت 
کوین، بانک مرکزی، خود مسئولیت برخورد با تخلفات 
را دارد و نباید با حواله دادن نظارت به دســتگاه های 
دیگر، از مسئولیت نظارتی خود کار شانه خالی کند. 

هشدار بانک مرکزی:

هیچنهادیمسئولیتزیانبیتکوینرابرعهدهنخواهدگرفت

یک حسابرس بورس گفت: باید صاحبان سپرده  
بانکی نسبت به استفاده نقدینگی با سود کمتر در 
تولید برای فرزندان و آیندگان کشور توجیه شوند، 
زیرا دلخوش کردن به دریافت سود 2۰ یا 3۰ درصدی 
با وجود ضعف صنعت و تولید، محقق نخواهد شد.

غلامحســین دوانی در گفت وگو با خبرگزاری فارس 
پیرامون اهمیت حاکمیت شرکتی و نقش آن در اعتماد 
عموم به گزارش های حسابرســان اظهار کرد: در شرایط 
غیر عادی اقتصاد، رویه های هموار سازی سود در گزارش  
مالی و روش های غیر عادی در مدیریت جریان نقدینگی 
در بنگاه هــای اقتصادی افزایش می یابد تا به هر طریقی 

خود را از گرداب رکود و تورم نجات دهند.
وی با بیان اینکه ایراد اقتصاد مطابق آمارها، امروز نبود 

نقدینگی نیست، بلکه مشکل اصلی عدم حرکت جریان 
نقدینگی به سمت فعالیت های مولد است، افزود: در حال 
حاضر از کل حجم 1400 هزار میلیارد تومانی نقدینگی 
کشور معادل 800 هزار میلیارد تومان تحت عنوان سپرده  
نزد بانک ها است که ماهیانه 15 هزار میلیارد تومان از این 
رقم به عنوان سود به این سپرده ها تعلق می گیرد.حسابرس 
معتمد بورس گفت: بر این اســاس طی آذر ماه امسال با 
سررســید اولین دوره از پرداخت سودهایی که مطابق با 
بخشنامه بانک مرکزی با کاهش مواجه شدند ، بخشی از 
این پول به سمت بازار سکه و ارز و بخش دیگری نیز به 
سمت سهام شرکت های صادرات محور که با ارز سروکار 

دارند، گرایش پیدا کرد.
دوانی با تاکید بر اینکه باید صاحبان سپرده های بانکی 

نســبت به منافع به کارگیری نقدینگی با سود کمتر در 
تولید برای فرزندان و آیندگان کشور توجیه شوند، افزود: 
دلخوش کردن به دریافت ســود 20 یا 30 درصدی یک 
بنــگاه اقتصادی در حالی که صنعت در چنین وضعی به 
زمین می خورد، هیچ گاه محقق نخواهد شــد.به باور وی 
اگر مقام ناظر بازار پولی در دهه 70 و 80 شمســی اقدام 
به کنترل مؤسســات اعتباری غیر مجاز می کرد، شــاید 
اتفاق هــای امروز رخ نمی داد. وقتی مقــام ناظر وظایف 
خــود را فراموش کند، نمی توان به عملکرد حســابرس 
خرده گرفت، زیرا با فرض نقش داشتن بلافاصله عذر وی 
خواسته می شود، یا شخص دیگری جایگزین می شود. این 
حسابرس معتمد بورس با انتقاد از عملکرد برخی بانک ها 
و حساب ســازی در گزارش های مالی آن ها گفت: چگونه 

می شــود که بانک هایی در حال حاضر سود 24 درصدی 
به ســپرده گذاران می دهند، اما بیش از 50 هزار میلیارد 

تومان به بانک مرکزی بدهکارند.
دوانی افزود: بانک هایی هســتند که هم اکنون بیش 
از 60 درصد از ســپرده هایی که از مردم با وعده ســود 
24 درصدی جذب کرده اند، را در ازای چک و ســفته به 
شرکت های تابعه یا اشخاص وابسته مستقیم و غیرمستقیم 

خود به عنوان تسهیلات ارائه داده اند.
این حسابرس خاطرنشان کرد: باید مقام ناظر بازار پولی 
و بانکی برای جلوگیری از وقوع بحران های گسترده مانع 
فعالیت این بانک ها شود و از آن ها پاسخ بخواهد که چرا 
چندین برابر سرمایه خود را در پروژه هایی صرف کرده اند 
که تا ده ها سال به بهره برداری و سودآوری نخواهد رسید .

دولت هیچ  انرژی گفت:  عضو کمیســیون 
توجهی به اقتصاد مقاومتی ندارد که اگر داشت 

این مشکلات بوجود نمی آمد.
غلامرضا شرفی در گفت وگو با خبرگزاری فارس، 
درباره علل اعتراضاتی که اخیراً در کشور شکل گرفته 
اســت، اظهار کرد: عمق علت این تجمعات مشکلات 

اقتصادی است که گریبانگیر مردم شده است.
وی ادامه داد: البته این موضوع را باید اشــاره کنم 
که وجود مشــکلات اقتصادی صرفــاً مربوط به این 

دولت و یا دولت قبل نبود، مشــکلات انباشــته شده 
طی سال های متمادی است که الان این معضل را به 

وجود آورده است.
عضو کمیسیون انرژی با اشاره به اینکه در سال های 
اخیر شاهد تجمعات مختلف در بخش های اقتصادی 
شامل فولاد، نفت، قرارداد موقت ها، تأمین اجتماعی و 
دیگر دســتگاه های اقتصادی بوده ایم گفت: متأسفانه 
طی این ســال ها کسی پاسخگوی این مشکلات نبود 
و از همه بدتر آنکه مســئولان دولتی ظاهراً طرح هایی 

را اجرایی می کردند که هیچ صبغه مطالعاتی برای آن 
وجود نداشت یا حتی نمونه های مشابه خارجی را نیز 
بررســی نکرده بودند، در حالی که اگر کار مطالعاتی و 
کارشناســی بر روی آنها صورت می گرفت قطعاً شاهد 

وقوع این اتفاقات نبودیم.
شرفی با تأکید بر اینکه متأسفانه شعارهای دولت 
با وجود گذشت پنج سال محقق نشده است، گفت: در 
یک دوره دولت حل مشکلات اقتصادی را منوط به حل 
مشکلات هســته ای کرد و پس از آن توافق هسته ای 

امضا شد، اما مشکلات اقتصادی برطرف نشد که این 
موضوع نشان می دهد دولت مسیری را که انتخاب کرده 

اشتباه بوده است.
وی با اشاره به اینکه دولت هیچ توجهی به اقتصاد 
مقاومتی ندارد، ادامه داد: ظاهراً مسئولان دولتی درک 
درســتی از اقتصاد مقاومتی نداشته یا کارشناسان و 
مشــاور آنها این موضوع را به درستی برای مسئولان 
تبیین نکرده اند که اگر کمترین توجه به اقتصاد مقاومتی 

صورت می گرفت قطعاً این مشکلات وجود نداشت.

عضو کمیسیون انرژی:

دولت هیچ توجهی 
به اقتصاد مقاومتی ندارد

۵۰میلیونسهامدارهمچنانمنتظر
دریافتسودسهامعدالت

از گفته های معاون اول دولت تدبیر و امید و نیز اظهارات 
مدیران سازمان خصوصی سازی درخصوص پرداخت سود سهام 
عدالت، تنها وعده و وعیدهای بی ثمر باقی مانده که ۵۰ میلیون 

سهامدار آنها را به یاد خواهند سپرد!
به گزارش خبرگزاری تسنیم، طرح سهام عدالت در کشور از سال 
85 تاکنون اجرایی شده و بر اساس قانون قرار است پس از 10 سال 
که اقساط سهام مشمولان از محل سود سالیانه این سهام تسویه شد، 
از یک ســو سود نقدی سهام عدالت به حساب سهامداران واریز و از 

طرف دیگر آزادسازی این سهام انجام شود.
به این ترتیب طبق قانون باید پس از گذشــت 10 سال از توزیع 
سهام عدالت، آزادسازی این سهام انجام شده و مشمولان باید بتوانند 
خرید و فروش سهام خود را انجام دهند که در این زمینه دولت تدبیر 
و امیــد هنوز اقدام خاصی را انجام نــداده و این کار با تاخیر همراه 
است.بر پایه این گزارش، در حالی مراحل سه گانه اقدامات مربوط به 
طرح سهام عدالت مورد  اشاره قرار گرفت که در دولت یازدهم بخشی 
 از این اقدامات به ثمر رســیده و بخشــی دیگر نیز تا کنون در حد 

وعده  و  وعید باقی مانده است.
بر این اساس به تازگی نیز اسحاق جهانگیری در جلسه ستاد اقتصاد 
مقاومتی در خراسان رضوی با بیان اینکه سهام عدالت برای 50 میلیون 
ایرانی در نظر گرفته شده است گفته ما سه سال وقت گذاشتیم که 
راهکاری پیدا کنیم که 70 میلیون ایرانی در کارخانه ها شریک باشند 
و هم اکنون این سهام به جمعیت زیر پوشش کمیته امداد و بهزیستی 
یک  میلیون تومان پرداخت شده  و سهامشان 2 میلیون و 400 هزار 
تومان ارزش دارد و امسال نیز سود سهام آنها مانند همه افراد دیگر 
سهامدار در شرکت ها به مبلغ 150 هزار تومان پرداخت خواهد شد.

البته این اظهار نظر معاون اول دولت روحانی درخصوص ســهام 
عدالت تازگی ندارد و پیش تر هم در جریان کارزار انتخابات دوازدهمین 
دوره ریاســت جمهوری اســحاق جهانگیــری در مناظره اقتصادی 
خود با دیگر نامزدها با  اشــاره به اینکه از شهریور سال 1396 سهام 
عدالت واقعی خواهد شد گفته بود ما سهام عدالت را واقعی خواهیم 
کرد. من به شــما اطمینان می دهم شما 50 میلیون مردم ایران در 
کارخانه ها سهامدار خواهید شد، سه سال روی این طرح کار شد که 
سهام عدالت طوری ساماندهی شود که مردم مزه سهامدار شدن در 

کارخانه ها را بچشند.
همچنیــن بنابر وعده آن روزهای معاون اول دولت های یازدهم و 
دوازدهم، از شهریور 1396 هر تحت پوشش کمیته امداد مالک 10 
میلیون تومان در کارخانه های کشور خواهد بود و بقیه 5 میلیون نفر 
جمعیت بین 5 تا 10 میلیون تومان سهام بهترین کارخانه ها را خواهند 

داشت و در سود کارخانه ها مشارکت خواهند کرد.
البته پس از انتخاب حسن روحانی به عنوان رئیس  دولت دوازدهم 
و نیز تثبیت جایگاه اسحاق جهانگیری در جایگاه معاون اولی دولت 
تدبیر و امید در دولت دوازدهم، مدیران سازمان خصوصی سازی هم 
ســنگ تمام گذاشــتند و به کرات درخصوص تقسیم و توزیع سود 
سهام عدالت در شهریور و مهرماه امسال وعده دادند، موضوعی که از 
گفته های معاون اول دولت تدبیر و امید و نیز اظهارات مدیران سازمان 
خصوصی سازی در دوره های یازدهم و دوازدهم ریاست جمهوری حسن 
روحانی تنها وعده و وعیدهای بی ثمر باقی گذاشته و مردم بویژه 50 

میلیون سهامدار عدالت آنها را به یاد خواهند سپرد!

با سرمایه گذاری هلدینگ توسعه ملی در سنگان؛ خط تولید 
2/۵ میلیون تنی کنسانتره سنگ آهن افتتاح شد.

به گزارش میزان، در حالی خط تولید کنســانتره شــرکت صنعتی و 
معدنی توسعه ملی در روز پنجشنبه با حضور وزیر صنعت، معدن و تجارت 
و رئیس هیئت عامل ایمیدرو به دست معاون اول رئیس جمهور افتتاح شد که 
این پروژه با سرمایه گذاری بالغ بر 8800 میلیارد ریال و اشتغال زایی مستقیم 
برای 400 نفر با ظرفیت 2/5 میلیون تن در سال آغاز به کار کرده است.

در مراسم افتتاحیه خط تولید مذکور،معاون اول رئیس جمهور در مراسم 
افتتاحیه خط تولید کنسانتره شرکت صنعتی و معدنی توسعه ملی با بیان 
اینکه پروژه های منطقه سنگان نماد اقتصاد مقاومتی و اتکا به دانش و همت 
داخلی اســت، گفت: با توجه به بیانات مقام معظم رهبری مبنی بر ابلاغ 
سیاست های اقتصاد مقاومتی تمام تلاش بر این است که این سیاست در 
کشور به درستی اجرایی شود و افتتاح این کارخانه نمونه ای از به اجرا در 
آمدن این سیاســت است.  محمد شریعتمداری وزیر صنعت و معدن هم 
عنوان کرد: با احداث مجموعه پروژه های ســنگان، این منطقه به یکی از 
بزرگترین مراکز تولید فولاد کشور بدل خواهد شد و از ظرفیت تولید 60 
میلیون تن کنسانتره کشور 20 میلیون تن در سنگان و از ظرفیت تولید 60 
میلیون تن گندله بالغ بر 15 میلیون تن گندله در سنگان احداث خواهد 

شد که معادل 25 درصد کل گندله تولیدی کشور خواهد بود.
همچنیــن در این مراســم خــداداد غریب پور مدیرعامل شــرکت 
ســرمایه گذاری گروه توسعه ملی با اشاره به سرمایه گذاری های انجام شده 
در این طرح اظهار کرد: ســرمایه گذاری در واحد تولید کنسانتره و گندله 
سازی شرکت صنعتی و معدنی توسعه ملی، قریب به دو هزار و صد میلیارد 
تومان در بخش های ماشــین آلات، تجهیزات، تاسیسات و ساختمان و با 
احتســاب سرمایه گذاری های زیرســاختی می باشد که مبلغ دو میلیارد و 
دویست و یازده میلیون یوآن به صورت ارزی و بالغ بر هزار میلیارد تومان 

به صورت ریالی است.
وی افزود: این مجتمع در زمینی به مساحت 80 هکتار احداث گردیده 
که با توجه به نامگذاری ســال 1396 توسط مقام معظم رهبری به سال 
»اقتصاد مقاومتی، تولید و اشتغال« شاهد افتتاح خط تولید کنسانتره آهن 
به میزان 2/5 میلیون تن در سال در فاز اول که به همت مدیران و کارکنان 
شــرکت صنعتی و معدنی توسعه ملی چهار ماه قبل از برنامه زمان بندی 
مصوب، به بهره برداری رسید.غریب پور خاطرنشان کرد: خط تولید گندله 
سازی به میزان 2/5 میلیون تن در سال، در فاز دوم که در نیمه اول سال 
1397 به بهره برداری خواهد رسید که جمعاً 5 میلیون تن کنسانتره به 5 
میلیون تن محصول گندله تبدیل و سهم شرکت صنعتی و معدنی توسعه 
ملی از چشم انداز 80 میلیون تن کنسانتره و گندله 6/2 درصد خواهد بود.

وی تصریح کرد: میزان اشتغال زایی به طور مستقیم در این طرح در فاز 
اول 500 نفر و مجموعاً در فاز اول و دوم 1100 نفر و میزان اشــتغالزایی 

غیرمستقیم در این طرح بالغ بر 3000 نفر است.
گفتنی است افتتاح واحد تولید کنسانتره به میزان 2/5 میلیون تن در 
سال و نیز احداث واحد تولید گندله به میزان 5میلیون تن در سال از سوی 
شــرکت صنعتی و معدنی توسعه ملی وابسته به هلدینگ توسعه ملی و با 

سرمایه گذاری بیش از 2000میلیارد تومان صورت گرفته است.

مدیرعامل بانک مسکن از سیاست های اقتصادی حوزه مسکن 
سازمان برنامه و بودجه، بانک مرکزی، وزارت راه و شهرسازی، وزارت 

اقتصاد و نظام بانکی انتقاد کرد.
محمدهاشــم بت شکن طی مطلبی با عنوان 40 پرسش بدون پاسخ در 
حوزه مالی مسکن در کانال تلگرامی خود، با طرح پرسش از نهادهای اقتصادی 
تحت مدیریت محمدباقر نوبخت و ولی اله سیف، پرسید: چرا سازمان برنامه 
و بودجه و بانک مرکزی دارای هیچ برنامه تأمین مالی مشخصی برای تأمین 

مالی خانوارهای فاقد مسکن نیست؟
مدیرعامل بانک مســکن نوشت: چرا ســازمان برنامه و بودجه، وزارت 
و  مسکن  توسعه ای حوزه  بانک  وجود  به  اعتقادی  بانک مرکزی،  و  اقتصاد 

شهرسازی ندارد؟
بت شکن به طرح مسکن اجتماعی که از سوی وزارت راه برای جایگزینی 
پروژه ملی مسکن مهر اعلام گردید را مورد انتقاد قرار داد و با  اشاره ضمنی 
به شکست این طرح، این پرسش را مطرح نمود که »چرا مسکن اجتماعی 

و حمایتی عملیاتی نگردید؟«
وی همچنین به عملکرد شبکه بانکی کشور در حوزه پرداخت تسهیلات 
نوسازی بافت های فرسوده گریزی زد و اظهار کرد: چرا با ابلاغ سهمیه 300 
هزار فقره تســهیلات بافت فرســوده به طور سالیانه به شبکه بانکی از سال 

1394 تاکنون فقط 35 هزار فقره تسهیلات اعطا شده است؟
مدیرعامل بانک مســکن همچنین پرســید: چرا سهم تسهیلات بخش 
مسکن از کل تسهیلات نظام بانکی از 15 درصد سال 92 به حدود 7 درصد 

در شش ماه اول سال جاری کاهش یافته است؟
وی در ادامه پرســش های خود از نظام بانکی عنوان کرد: چرا با وجود 
مجوز اعطای تســهیلات ساخت تا 80 درصد مبلغ کل سرمایه گذاری، نظام 
بانکی عملکرد قابل قبولی نداشــته است؟ چرا علیرغم برداشتن محدودیت 
اعطای تسهیلات خرید مسکن، نظام بانکی در اعطای تسهیلات خرید مسکن 

همراهی نکرد؟
بت شکن در انتقاد دیگری که به وزارت راه و شهرسازی مربوط می شد، 
اعلام کرد: چرا تبصره 18 قانون بودجه 1395 درباره افزایش سرمایه نقدی 

بانک مسکن از محل فروش دارایی وزارت راه و شهرسازی عملیاتی نشد؟
گفتنی است دولت روحانی در 4 سال ونیم گذشته سیاست های مسکنی 
دولت قبل از خود را مورد انتقاد شدید قرار داده و حتی عباس آخوندی، وزیر 
راه و شهرسازی دولت با توهین نسبت به این طرح ملی برخورد کرده است.
اما حالا یکی از مسئولان نظام بانکی بعد از گذشت چهارونیم سال از عمر 
دولــت روحانی، از بی برنامگی نهادهای مالی و پولی دولت و بر زمین ماندن 
بسیاری از سیاست های تأثیرگذار در حوزه مسکن گلایه می کند. دولت باید 
در سه سال و نیم باقی مانده بدون فوت وقت برنامه ها و منابع مالی موجود 
را برای تأمین مالی پروژه های مسکنی بسیج کند تا در این زمان باقیمانده 

بخشی از وعده هایی که به مردم داده انجام شود.

رئیس سازمان چای کشور با اشاره به اینکه امسال مجموع مطالبات 
چایکاران 2۰3 میلیارد تومان است گفت: ۸۰ درصد مطالبات چایکاران 

تاکنون پرداخت شده است.
محمد ولی روزبهان در گفت وگو با خبرنگار تســنیم در رشت با اشاره به 
اینکه امســال مجموع مطالبات چایکاران 203 میلیارد تومان اســت اظهار 
داشــت: تاکنون 162 میلیارد و 200 میلیون تومــان از مطالبات چایکاران 

پرداخت شده است. 
وی بــا بیان اینکه در حال حاضر به طــور میانگین 80 درصد مطالبات 
چایکاران پرداخت شــده اســت خاطرنشــان کرد: میزان مذکور مربوط به 

کارخانه داران و چایکاران استان های گیلان و مازندران بوده است.
رئیس ســازمان چای کشور سرمایه کنونی صندوق توسعه چای را بیش 
از 60 میلیارد تومان عنوان کرد و افزود: با افرایش ســرمایه و حمایت مالی 
دولت از صندوق توســعه چای از آغاز امسال پرداخت تسهیلات با کارمزد 4 

درصد به چایکاران و کارخانه داران آغاز شده است.
روز بهان با بیان اینکه پیش بینی می شــود تا پایان امســال 30 میلیارد 
تومان تســهیلات با کارمزد 4 درصد به چایــکاران و کارخانه داران پرداخت 
 شود افزود: بازپرداخت تسهیلات پرداخت شده سال آینده از قدرسهم برگ 

سبز چایکاران دریافت می شود.
وی با اشــاره به اینکه تاکنون 8 میلیارد تومان از تســهیلات مذکور به 
چایکاران و کارخانه داران چای پرداخت شده است خاطرنشان کرد: چایکاران 
می توانند به منظور رســیدگی به امور جــاری و به زراعی باغات چای از این 
تسهیلات استفاده کنند.رئیس سازمان چای کشور با بیان اینکه به ازای هر 
هکتار 2 میلیون تومان به چایکاران پرداخت می شــود تاکید کرد: چایکاران 
و کارخانه داران چای می توانند به منظور اقدامات زیربنایی به تناســب اراضی 
خود از این تسهیلات بهره مند شوند.روزبهان با اشاره اینکه امسال چایکاران 
از بیمه فراگیر باغات چای و با همکاری اتحادیه چایکاران بهره مند می شوند 
خاطرنشــان کرد: به دلیل استقرار باغات چای در مناطق کوهستانی و کم آب 
بودن این  مناطق بیمه فراگیر باغات چای اقدامی حمایتی از چایکاران است.

وی افزود: تولید چای خشک از 14 هزار و 600 تن سال های اخیر، امسال 
به 24 هزارتن افزایش یافته است.رئیس سازمان چای کشور با تاکید بر اینکه 
ایران در تولید چای از هیچ گونه سمی استفاده نمی کند و این ویژگی در دنیا 
تنها مختص این کشور است اظهار داشت: شرایط اقلیمی استان های گیلان 
و مازندران در تولید چای به گونه ای است که نیازمند استفاده از سموم نیست.

وی با تاکید بر اینکه سال های اخیر بیش از 4 هزارهکتار از باغات چای  کشور 
به چرخه تولید بازگشته و در این حوزه بیش از 4 هزار شغل ایجاد شده گفت: 
سال های اخیر بیش از 50 میلیارد دلار به طور سالیانه از واردات چای کشور 

جلوگیری شده و تولید چای افزایش 35 درصدی داشته است.

یک نماینده مجلس شورای اسلامی گفت: ایجاد  اشتغال با افزایش 
قیمت حامل های انرژی و هدفمندی یارانه ها، وعده  نسیه خواهد بود، 

اما از بین رفتن 4۸۰ هزار »شغلِ نقد« را در پی خواهد داشت.
علیرضا ســلیمی در گفت وگو با خبرگزاری فارس، با  اشــاره به مهم ترین 
بخش لایحه بودجه سال 97 اظهار کرد: در بودجه سال 97 حذف 30 میلیون 
نفر از یارانه بگیران پیش بینی شده است. این در حالی است که بانک اطلاعاتی 
کاملی در کشــور وجود ندارد که بدانیم چه کســی فقیر اســت، برخی فقرا 
آبرومند هســتند و تحت پوشش هیچ سازمان حمایتی از جمله کمیته امداد 
امام خمینی)ره( و بهزیستی قرار ندارند و حذف یارانه این افراد مغایر با عدالت 
اســت. وی با بیان اینکه در سال های گذشته با وجود افزایش قیمت برق، گاز 
و آب، مبلغ یارانه افزایش نیافته گفت: این در حالی اســت که مبلغ یارانه 45 
هزار و 500 تومانی که در سال 89 در آغاز طرح هدفمندی یارانه ها پرداخت 

شد، امروز معادل هشت هزار تومان ارزش دارد. 
 نماینده مردم محلات و دلیجان در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: بنابر 
اظهارات رسمی، درآمد هدفمندی یارانه ها ماهانه 90 هزار میلیارد تومان است 
که از این مبلغ 38 هزار میلیارد تومان توسط دولت در قالب یارانه بین مردم 

توزیع می شود و دولت باید هزینه کرد مابقی این درآمد را شفاف کند.
سلیمی در مورد افزایش قیمت حامل های انرژی در لایحه بودجه 97 گفت: 
ایجاد  اشتغال با افزایش قیمت حامل های انرژی و هدفمندی یارانه ها، وعده  نسیه 
خواهد بود، اما از بین رفتن 480 هزار »شــغلِ نقد« را در پی خواهد داشــت. 
مانند برجام نشود که هدفمندی و گران کردن نقد و ایجاد  اشتغال نسیه باشد. 
نقد را بدهیم و وعده نسیه بگیریم و به نسیه هم عمل نشود. گویا دولت به برجا 
میزه کردن کشور عادت کرده که امکان نقدی را در ازای وعده نسیه ای ارائه کند.
وی از نحوه هزینه کرد درآمد حاصله از افزایش قیمت حامل های انرژی برای 
ایجاد اشتغال انتقاد کرد و افزود: در تبصره 18 لایحه بودجه دیده  شده که درآمد 
حاصله برای ایجاد  اشتغال در قالب وام وجوه اداره  شده به مردم پرداخت خواهد 
شد. به این معنا که نقداً از مردم مبلغی را حذف کنیم و به آنها قرض بدهیم. 
این موضوع دارای  اشکال و ابهام است.این نماینده مجلس پیشنهاد کرد: دولت 
به جای این برنامه ها از واردات مسواک، سگ، گربه و هویج آمریکایی جلوگیری 

کند یا جلوی رشد 400 درصدی واردات اسباب بازی را بگیرد.

افتتاح خط تولید 2/5 میلیون تنی 
کنسانتره سنگ آهن در سنگان

۸۰ درصد مطالبات چایکاران 
پرداخت شد

یک نماینده مجلس:

4۸۰ هزار شغل
 با افزایش قیمت بنزین از بین می رود


